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§ 1
Val av justerare och dag för justering 
Fastställande av dagordning
 

Ordföranden Abit Dundar (L) öppnade mötet.
 
Mötet ajournerades kl. 18.05–18.55 för Öppet forum med 
allmänhetens frågestund. Öppet forum innehöll temat Trygg- och 
brottförebyggande arbete. Clas Cederlid, preventionssamordnare 
tillsammans med kommunpolis Anna Lindgren informerade.
 
Abit Dundar (L) och Maria Ljuslin (V) utsågs att justera dagens 
protokoll. Justering sker 29 oktober 2019.
 
Dagordningen godkändes.
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§ 2
Grusplanen i korsningen Telefonvägen/ 
Korpmossevägen 
Svar på medborgarförslag
HL 2019/262

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget.

Sammanfattning av ärendet 
Två medborgarförslag har lämnats till stadsdelsnämnden med 
önskemål att utveckla grusplanen vid korsningen 
Telefonvägen/Korpmossevägen. Förvaltningen är positiv till att 
utveckla ytan och rusta upp befintlig skateramp och kommer utreda 
förutsättningarna för detta.

Beslutsgång
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag.

Handlingar i ärendet
 HL 2019/262-7 (Godkänd - R 1) Tjänsteutlåtande 

Medborgarförslag Grusplanen i korsningen Telefonvägen 
Korpmossevägen

 HL 2019/262-1 Medborgarförslag för grusplanen i 
korsningen Telefonvägen/ Korpmossevägen 

 HL 2019/262-1.1 Medborgareförslag till Hägersten-
Liljeholmens stadsdelsförvaltning (2/2)

 HL 2019/262-4.1 Medborgarförslag 2 för grusplanen vid 
korsningen Telefonvägen/Korpmossevägen 
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§ 3
Låt gräsmattor bli ängsmark 
Svar på medborgarförslag
HL 2019/272

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget.

Sammanfattning av ärendet 
Ett medborgarförslag har kommit in till stadsdelsnämnden med ett 
önskemål om att låta gräsmattor bli ängsmark. Förvaltningen anser 
att förslaget delvis är bra. Ängsytor är bra för den biologiska 
mångfalden och för miljön i stort. Däremot är det både svårt och 
kostsamt att göra om gräsytor till ängsmark. Förvaltningen kommer 
utreda möjligheten att anlägga ett antal testytor.

Beslutsgång
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag.

Handlingar i ärendet
 HL 2019/272-5 (Godkänd - R 1) Tjänsteutlåtande svar på 

medborgarförslag om låt gräsmattor bli ängsmark
 HL 2019/272-1 Medborgarförslag - låt gräsmattor bli 

ängsmark
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§ 4
Ny Förskola på fastigheten Värnskatten 7 
Genomförandebeslut
HL 2019/458

Beslut 
1. Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner 

förslaget om en ny förskola med kapacitet för fyra 
barngrupper på fastigheten Värnskatten 7 i Hägerstensåsen.
 

2. Nämnden föreslår att kommunstyrelsens ekonomiutskott 
godkänner förslaget gällande den nya förskolan.
 

3. Nämnden ger förvaltningen i uppdrag att teckna hyresavtal 
med byggaktören Hefab Fastighets AB, under förutsättning 
att kommunstyrelsens ekonomiutskott godkänner förslaget.

Sammanfattning av ärendet 
Förvaltningen vill teckna hyresavtal med Hefab Fastighets AB för 
en ny förskola på fastigheten Värnskatten 7. Stadsdelsområdet har 
behov av förskoleplatser för att klara platsgarantin och kommande 
omställningsbehov. Förvaltningen föreslår att nämnden godkänner 
införhyrning av en förskolelokal med kapacitet för fyra 
barngrupper. Förskolan kan stå klar för inflyttning till sommaren 
2021.

Beslutsgång
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag.

Handlingar i ärendet
 HL 2019/458-2 (Godkänd - R 1) Tjänsteutlåtande Ny 

Förskola på fastighet Värnskatten 7
 HL 2019/458-1 Bilaga 1 Ritning - Ny förskola på fastigheten 

Värnskatten 7
 HL 2019/458-1.1 Bilaga 2 Ritning gården - Ny förskola på 

fastigheten Värnskatten 7
 HL 2019/458-1.2 Bilaga 3 Ritning - Ny förskola på 

fastigheten Värnskatten 7
 HL 2019/458-1.3 Bilaga 4 Ritning - Ny förskola på 

fastigheten Värnskatten 7
 HL 2019/458-1.4 Bilaga 5 Ritning - Ny förskola på 

fastigheten Värnskatten 7
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§ 5
Nämndens sammanträdestider 2020 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd
HL 2019/476

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd håller sitt första 
sammanträde 2020 torsdag 2 januari klockan 9.00 för val av social 
delegation.

Nämnden fastställer följande sammanträdestider för 2020, 
klockan 18.00:

6 februari, 12 mars, 23 april, 28 maj och 16 juni.

Sammanfattning av ärendet 
Förvaltningen föreslår sammanträdestider för 2020 med 
utgångspunkt från stadsledningskontorets tidplan för budget- och 
uppföljningsarbete. Sammanträdena är öppna för allmänheten och 
inleds klockan 18.00 med öppen frågestund för allmänheten.

Beslutsgång
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag.
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§ 6
Placeringar på Rysseviken, Gålö 
Svar på skrivelse från Socialdemokraterna
HL 2019/468

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen från Socialdemokraterna.

Sammanfattning av ärendet 
Rysseviken är ett så kallat lågtröskelboende på Gålö som tar emot 
hemlösa personer med missbruk och psykisk ohälsa som inte längre 
är välkomna på andra ställen utifrån utåtagerande och aggressivt 
beteende. I första hand sker placeringar på stadens egna boenden 
och inom ramavtal upphandlade verksamheter. Alla placeringar 
föregås av besök på boendet före placering och uppföljningar görs 
under placeringstiden. Det förekommer att förvaltningen placerar 
klienter på Rysseviken när det inte är möjligt att placera på stadens 
boenden eller inom ramavtal.

Beslutsgång
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag.

Handlingar i ärendet
 HL 2019/468-3 (Godkänd - R 1) Tjänsteutlåtande 

Placeringar på Rysseviken - svar på skrivelse
 HL 2019/468-1 Placeringar på Rysseviken, Gålö - skrivelse 

från (S)
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§ 7
Möjligheternas Stockholm - Vision 2040 
Yttrande till kommunstyrelsen
HL 2019/407

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande och överlämnar det till kommunstyrelsen som svar 
på remissen.

Sammanfattning av ärendet 
Stockholms stad reviderade vision 2040 bygger på 
kommunfullmäktiges inriktningsmål. Visionen lyfter fram ett 
mångsidigt, växande, hållbart, smart och innovativt Stockholm år 
2040. Förvaltningen ställer sig positiv till en vision och gemensam 
målsättning för hur Stockholm ska se ut år 2040. Förvaltningen 
ställer sig positiv till en reviderad vision och anser att vissa 
förtydliganden kan göras och att visionen skulle kunna koncentreras 
något.

Förslag till beslut
Abit Dundar (L), Anette Hellström m.fl. (M), Lara Siadat (MP), 
Johan Vesterlund (C) och Henrik Åkerlund (SD) föreslog att 
nämnden skulle besluta enligt förvaltningens förslag.
 
Maria Ljuslin m.fl. (V) och Eva Fagerhem m.fl. (S) lade fram ett 
förslag och föreslog att nämnden skulle ställa sig bakom det.
 
Ordföranden förklarade överläggningen avslutad.
 

Beslutsgång
Ordföranden ställde förslagen mot varandra och fann att nämnden 
ställde sig bakom förvaltningens förslag.
 

Reservation
Maria Ljuslin m.fl. (V) och Eva Fagerhem m.fl. (S) reserverade sig 
mot beslutet till förmån för eget förslag.
 
"Som svar på remissen besluta att
 
- Avstyrka Vision 2040 – Möjligheternas Stockholm.
- Låta Vision 2040 – Ett Stockholm för alla och tillhörande 
Färdplanen för ett Stockholm för alla fortsätta vara stadens vision.
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Det är inget fel att ha ambitioner som går utöver vad man hittills 
genomfört. Tvärtom är det en naturlig del av en vision som 
utvecklar staden på sikt. Om det, på område efter område, däremot 
visar sig föras en politik som är motsatt de fina orden blir värdet av 
visionen lägre.
 
Med det sagt är det varje majoritets möjlighet att föreslå en ändring 
av en vision. I detta fall väljer den borgerliga majoriteten att 
medvetet distansera sig från målet - ett Stockholm för alla. Det är 
begripligt sett till den förda politiken.
 
När hyresrätter säljs ut och färre bostäder produceras och när 
skatten sänks på bekostnad av skolans, omsorgens och kulturens 
förutsättningar så kan man inte utgå från att det upplevs som steg på 
vägen mot en stad för alla.
 
Även om vi i grunden instämmer med de delar som i stort 
överensstämmer med den gällande visionen, som strävar efter att 
Stockholm ska vara en öppen stad där alla kan vara sig själva, så 
tycker vi att det finns stora problem med det förslag som nu 
remitterats. I grunden handlar det om att diskrepansen mellan det 
som står i visionen och det som är den faktiska politiken är alltför 
stor.
 
Låt oss bara peka på några tydliga illustrationer.
 

 I Stockholm känner invånarna sig delaktiga och har 
inflytande. Det vill vi alla – men det står i skarp kontrast mot 
den borgerliga majoritetens beslut att avlöva 
stadsdelsnämnderna på ekonomiska resurser för lokal 
demokrati. Dessutom föreslår majoriteten i årets budget att 
slå samman Hägersten-Liljeholmen och Älvsjös 
stadsdelsförvaltningar till en ny stor förvaltning, den näst 
största i staden. Stadsdelsnämnderna har inneburit närmare 
kontakt mellan medborgare och politiker och kortare vägar 
från förslag till beslut. Vi hoppas att den styrande 
majoriteten kan ge ett tydligt besked om att 
stadsdelsnämnderna blir kvar och att inga ytterligare planer 
finns på att öka avståndet mellan politiker och medborgare.

 
 Stadens förskolor och skolor är väl ansedda och håller en 

hög kvalitet. Även här ett mål som vi alla delar men som 
knappast blir verklighet av en underfinansierad budget som 
gör att förskolor går med underskott. Medarbetarnas uppgift 
är att se till att alla barn når sin ” fulla potential” och att alla 
barn i Stockholms skolor ska få en bra kunskapsutveckling
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 Stockholm har en välfungerande arbetsmarknad som skapar 
en hög sysselsättning. Så viktigt men just nu är utvecklingen 
den motsatta. Minskade ambitioner för arbetsmarknads- och 
utbildningspolitik gör att antalet i behov av försörjningsstöd 
på grund av arbetslöshet har ökat alla årets månader.

 
 En hög och kontinuerlig takt i stadsbyggandet skapar en 

välfungerande bostadsmarknad. Så var fallet under förra 
mandatperioden. Den nuvarande präglas istället av 
halverade byggprognoser, drastiskt minskat antal bostäder i 
antagna detaljplaner och färre markanvisade lägenheter i så 
gott som alla kategorier.

 
 I alla stadsdelar finns ett brett utbud av bostäder med olika 

upplåtelseformer. Sagt samtidigt som den politiska 
majoriteten stoppat hyresrätter i områden där det saknas, 
samt även uppmuntrar omvandlingar av hyresrätter till 
exempel i Västertorp. Vår stadsdel, Hägersten-Liljeholmen, 
är en av stadens mest segregerade stadsdelar där utbudet av 
bostäder idag till största delen består av bostadsrätter.

 
 I den täta och blandade staden är gång-, cykel- och 

kollektivtrafik de självklara valen. För att det ska bli 
verklighet måste dock majoritetens praktiska politik 
förändras så att gång- och cykeltrafikanter prioriteras 
framför bilar, exempelvis när det gäller snöröjning av gång- 
och cykelbanor.

 
Vi anser att stadens verksamheter även framöver bör arbeta i 
enlighet med den gällande visionen om ´Ett Stockholm för alla´ och 
att förslaget till ny vision därmed bör avslås."  
 

Särskilt uttalande
Maria Ljuslin m.fl. (V) anmälde ett särskilt uttalande.
 
"Vänsterpartiet anser att nuvarande Vision 2040 – Ett Stockholm för 
alla har kunskapsbaserade förutsättningar att tillsammans med 
Färdplanen för ett Stockholm för alla, som arbetades fram under 
förra mandatperioden, fungera utmärkt som måldokument även 
denna mandatperiod. Särskilt som inga andra argument än 
maktskiftet har framkommit som skäl för en revision av stadens 
vision.
 
En vision som byts varje mandatperiod blir i stort sett verkningslös i 
arbetet med att styra stadens långsiktiga utveckling. Om en vision 
ska stå sig över politiska majoritetsskiften krävs ett annat grepp än 
att av maktpolitiska skäl revidera en vision som endast verkat i 
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några få år.
 
Staden och stockholmarna tjänar inte på att majoriteten av 
prestigeskäl undergräver syftet med ett långsiktigt visionsarbete, 
och vi vet inte ens om en reviderad version kommer att kombineras 
med gedigna kunskapsbaserade strategier som i färdplanen. Det 
svåra är inte att formulera framtidsdrömmar, utan vad som krävs är 
faktabaserade strategier som leder framåt.
 
Vänsterpartiet vill istället bygga vidare på färdplanen som bygger 
på forskning och de gedigna kunskapsunderlag som togs fram inom 
ramen för Kommissionen för ett socialt hållbart Stockholm. 
Kommissionens uppdrag var att uppdraget att analysera skillnader i 
livsvillkor i staden och föreslå åtgärder för en jämlik och socialt 
hållbar utveckling på både lång och kort sikt. Genom att förkasta 
allt det grundläggande och forskningsbaserade arbete som gjordes 
går stadens miste om att utveckla strategier på medellång sikt, 
längre än varje årlig budget, för att utveckla staden på ett hållbart 
sätt. Färdplanen täcker redan många viktiga områden, men vi ser 
framöver ett behov av kompletteringar med nya kunskapsunderlag, 
exempelvis med frågor som rör vår äldre befolkning."
 
 

Särskilt uttalande
Henrik Åkerlund (SD) anmälde ett särskilt uttalande.

"Sverigedemokraterna Stockholms stads ambition är att Stockholm 
ska vara en stad där alla medborgare har möjlighet att, inom ramen 
för lagar och god samhällsanda, leva sina liv i trygghet. Genom att 
möjliggöra för alla stockholmare, oavsett kön, ålder eller annan 
grupptillhörighet att kunna röra sig obehindrat i staden och i olika 
sammanhang kan grunden för detta skapas. Stockholm år 2040 ska 
vara en stad där människor inte inskränks i sin vardag på grund av 
rädsla för kriminalitet. Stockholm år 2040 ska vara en öppen stad 
som möjliggör för möten mellan människor.
 
Stockholm år 2040 är en stad med välutbyggd infrastruktur, god 
bostadsförsörjning och en sund närmiljö. Möjliggörande av 
innovativa färdmedel som minskar den höga beläggningen på 
stadens vägar, minskar bullret och leder till minskade resetider står i 
fokus.
 
Stockholm år 2040 ska vara en innovativ storstad som både skapar 
och attraherar personer besittande spetskompetens till att arbeta och 
bo i staden. Stockholms varumärke som en trygg och säker stad är i 
sig en bidragande faktor till stadens fortsatt goda innovationsklimat 
och en förutsättning för fler utländska investeringar i Stockholm. 
Stockholm ska vara en trygg, öppen och innovativ storstad som gör 
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det möjligt för alla människor, oavsett ålder eller kön, att vara en 
del av det svenska folkhemmet."
 

Handlingar i ärendet
 HL 2019/407-4 (Godkänd - R 1) Tjänsteutlåtande 

Möjligheternas stockholm, Vision 2040
 HL 2019/407-1 Remissbrev - Revidering Vision 2040 - 

Möjligheternas Stockholm
 HL 2019/407-2 Remissunderlag - Möjligheternas Stockholm 

- Vision 2040 SLK tjut
 HL 2019/407-3 Remissunderlag Möjligheternas Stockholm - 

Vision 2040 bilaga
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§ 8
Näringslivspolicy för Stockholms stad 
Yttrande till kommunstyrelsen
HL 2019/409

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande och överlämnar det till kommunstyrelsen som svar 
på remissen.

Sammanfattning av ärendet 
Stockholms stads nya näringslivspolicy ska ta ett nytt helhetsgrepp 
kring näringslivsfrågor i staden. Detta görs genom att fokusera på 
fyra separata områden vad gäller näringslivsfrågor. Staden ska 
arbeta med tydligare roll- och ansvarsfördelning mellan nämnderna. 
Förvaltningen ställer sig positiv till policyn men önskar samtidigt 
ett förtydligande gällande hållbar tillväxt samt mer åtgärder 
kopplade till attitydförändringar.

Förslag till beslut
Abit Dundar (L), Anette Hellström m.fl. (M), Lara Siadat (MP), 
Johan Vesterlund (C), Eva Fagerhem m.fl. (S) och Henrik Åkerlund 
(SD) föreslog att nämnden skulle besluta enligt förvaltningens 
förslag.
 
Maria Ljuslin m.fl. (V) lade fram ett förslag och föreslog att 
nämnden skulle ställa sig bakom det.
 
Ordföranden förklarade överläggningen avslutad.
 

Beslutsgång
Ordföranden ställde förslagen mot varandra och fann att nämnden 
ställde sig bakom förvaltningens förslag.
 

Reservation
Maria Ljuslin m.fl. (V) reserverade sig mot beslutet till förmån för 
eget förslag.
 
"- Att delvis godkänna förvaltningens svar på remiss
- Att revidera näringslivspolicyn enligt denna skrivelse
 
Den näringslivspolicy som nu ligger ute på remiss består av en del 
självklarheter och många delar oroväckande signalord. Istället för 
den föregående mandatperiodens fokus på en stad som håller 
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samman, som är demokratiskt, ekonomiskt, socialt och ekologiskt 
hållbar, får vi nu ett dokument där kommunens huvuduppgift tycks 
vara som ett servicecenter åt företag.
 
Goda förutsättningar för företagande är förstås en helt 
okontroversiell fråga, och de förutsättningarna är ofta sådana som 
hursomhelst ligger nära kommunens kärnuppgifter; att människor 
ska ha bostad, utbildning, anställningstrygghet, välfärd och omsorg. 
I en stad med trygga anställningar, god omsorg, satsningar på 
utbildning och tillgång till bostäder finns det goda förutsättningar 
att starta och driva företag, samt att hitta arbetskraft med relevant 
kompetens. Men att lägga fram en policy som föreslår att ´Stadens 
medarbetare ska verka med ett näringslivsperspektiv oavsett 
funktion i staden´ visar på en oroande okunskap om stadens 
anställdas villkor och huvuduppgifter.
 
Det är anmärkningsvärt att föreslagen näringslivspolicy vare sig i 
syfte, mål, fokusområden eller i föreslagna åtgärder tar upp 
näringslivets roll i klimatomställningen. Stadens näringslivspolicy 
behöver ha sin utgångspunkt i att främja ett näringsliv som bidrar 
till den stora omställningen till en fossilbränslefri och hållbar stad, 
men detta perspektiv lyser med sin frånvaro.
 
Vidare menar Vänsterpartiet att en näringslivspolicy behöver 
omfatta delar som både förbättrar de seriösa företagens möjligheter, 
medarbetarnas arbetsvillkor och servicen till medborgarna. 
Inspirerande exempel kan hämtas från föregående mandatperiod, då 
bland annat den utvecklade äldreboendeplaneringen bidrog till att 
stärka de seriösa aktörernas möjligheter att bidra till utbyggnaden 
av äldreboenden och högre krav på arbetsvillkoren i den privata 
hemtjänsten stärkte såväl de seriösa företagens 
konkurrensmöjligheter som de äldres möjligheter att få 
hemtjänstinsatser med högre kvalitet och utan utnyttjande av 
personal."

 

Särskilt uttalande
Eva Fagerhem m.fl. (S) anmälde ett särskilt uttalande.

"Stockholm har under lång tid stått stark på en global arena och 
attraherat etablering av flera multinationella företag. Detta samtidigt 
som flera inhemska företag har startat och vuxit. I internationella 
mätningar för innovation och start-ups hamnar Stockholm ofta i 
toppen.
 
Vi välkomnar ambitionen att stadens arbete för näringslivsfrågor nu 
uppmärksammas ytterligare. Fler jobb behöver skapas och fler 
behöver ges möjligheter till ett arbete. Av särskild vikt är att stärka 

Sida 16 (32)



Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd Protokoll nr 10/2019

2019-10-24

arbetet med en inkluderande arbetsmarknad och hållbar utveckling 
utifrån arbetet med Agenda 2030. Samtidigt kan vi konstatera att 
det föreslagna dokumentet i stort inte utvecklar stadens 
näringslivsarbete i någon större omfattning, utan i flera fall bara 
formaliserar eller omformulerar redan pågående processer.
 
I de fall där policyn gör nedslag behöver uppdraget många gånger 
förtydligas och prioriteras. Åtgärderna är ofta breda och 
målsättningen för det övergripande praktiska tillvägagångssättet är 
odefinierad. Som exempel har stadsdelarna tillsammans med 
kommunstyrelsen och Stockholm Business Region sedan innan ett 
uppdrag att samverka med det lokala näringslivet. Gällande detta 
viktiga arbete skjuter policyn en eventuell utveckling på framtiden 
genom att kort konstatera att det ska ske en samverkan, något som 
redan idag ligger inom definierat uppdrag.
 
Samma konstaterande som redan idag är definierade går igen i 
policyn – gällande såväl allt mellan stadsutveckling till 
trygghetsfrågor. Det skulle kunna anses adekvat att ett dokument för 
utvecklingen av stadens näringslivsarbete i princip inte bara 
konstaterar nuvarande förhållanden.
 
I de enstaka fall policyn innehåller uppdrag som skärps saknas 
viktiga överväganden. Dit hör frågan om kompetensförsörjning som 
måste tydliggöras vidare. Den bristande matchningen på 
arbetsmarknaden hotar på lång sikt Stockholms tillväxt och även 
stadens behov av utbildad arbetskraft. Men bristen på matchning 
skadar inte bara näringslivet på ett direkt sätt. Svårigheten att säkra 
kompetensförsörjningen för stadens verksamheter är en akut 
utmaning för vår egen organisation. Här måste staden fortsätta 
stärka samverkan mellan gymnasieskolor, vuxenutbildningen och 
universiteten för att möta utmaningarna. Att yrkesutbildningarna 
ska hörsamma lokalt näringsliv är en god ambition, men samverkan 
för att få en långsiktigt hållbar kompetensförsörjning för 
näringslivet måste vara tydligare definierad. Istället för 
nedskärningar behöver vuxenutbildningen ges resurser för att öka 
antal utbildningsplatser och möta såväl den enskildes efterfrågan 
och de behov som närings- och arbetslivet har.
 
Policyn diskuterar frågan om arbetsplatser, dess lokalisering och 
behovet av utveckling. Arbetet för att skapa fler arbetsplatser i 
ytterstaden, särskilt de södra stadsdelarna, måste fortsatt prioriteras. 
Det är samtidigt viktigt att förstå att bostadsförsörjningen är en 
minst lika viktig del för ett växande näringsliv. När nu nya 
prognoser visar ett kraftigt sjunkande såväl bostadsbyggande som 
planerande för nya bostäder kommer det både hindra möjligheten 
att rekrytera nationellt och internationellt. Detta riskerar i sin tur att 
försämra rörligheten på arbetsmarknaden.
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Även avsaknaden av konkreta åtgärder för en förstärkt infrastruktur 
och framkomlighet i staden och regionen drabbar näringslivets 
möjligheter. Här är policyn förvånande passiv helt utan nya insatser. 
Förslag om tidigarelagda investeringar i tunnelbana och en 
flyginfrastruktur som möjliggör fler direktlinjer lyser helt med sin 
frånvaro såväl i policyn som i den praktiska politiken.
 
Det är också viktigt att poängtera angelägenheten av utökade medel 
för att kunna realisera de uppdrag som förvaltningarna redan idag 
jobbar mot. Vi har kunnat se i flera av stadens verksamheter hur 
skattesänkningar har fått gå före möjligheten för förvaltningarna att 
bedriva ett gott och effektivt arbete.
 
Socialdemokraterna vill se ett offensivt och proaktivt arbete för 
stadens näringslivsutveckling som skapar fler jobb, starkare och 
hållbarare företag, bättre kompetensförsörjning och en mer 
inkluderande arbetsmarknad. Vi konstaterar dock att den nu 
föreslagna näringslivspolicyn, i avsaknad av mer konkreta insatser, 
riskerar att bli hyllvärmare i en kontext där åtgärderna redan är 
konstaterade och del av ett redan pågående arbete."

 

Särskilt uttalande
Henrik Åkerlund (SD) anmälde ett särskilt uttalande.

"Sverigedemokraterna ser negativt på åtgärder som särbehandlar 
vissa grupper i samhället. Lika villkor sett till möjligheter till 
småföretagande ska gälla samtliga medborgare i Stockholm, oavsett 
var de bor.

Med utgångspunkt i detta anser Sverigedemokraterna att punken om 
särskilt främjande av småföretagande i ytterstadsdelarna bör strykas 
ur policyn."

Handlingar i ärendet
 HL 2019/409-4 (Godkänd - R 1) Tjänsteutlåtande - 

Näringslivspolicy svar på remiss
 HL 2019/409-1 Remissbrev - Näringslivspolicy för 

Stockholms stad
 HL 2019/409-2 Remissunderlag - Näringslivspolicy för 

Stockholms stad SLK tjut
 HL 2019/409-3 Remissunderlag- Näringslivspolicy för 

Stockholms stad, bilaga
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§ 9
Serveringstillstånd vid restaurang Fusion Tapas Bar 
Yttrande till Socialnämnden
HL 2019/441

Beslut 
1. Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd anser att 

Hormozyvision AB kan få utökat tillstånd att servera 
alkohol till allmänheten vid restaurang Fusion Tapas Bar, 
Liljeholmstorget 3.
 

2. Nämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande och 
överlämnar den till socialnämnden som svar på remissen.

Sammanfattning av ärendet 
Hormozyvision AB ansöker om utökad serveringstid till 02.00 
fredag till söndag för att servera spritdrycker, vin, starköl och andra 
jästa alkoholdrycker vid restaurang Fusion Tapas Bar 
Liljeholmstorget 3. Förvaltningen har inget att invända mot att 
Fusion Tapas Bar meddelas ett utökat serveringstillstånd.

Jäv
På grund av jäv deltog inte Mikael Johnsson (KD) i handläggningen 
i detta ärende.

 

Beslutsgång
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag.

Handlingar i ärendet
 HL 2019/441-2 (Godkänd - R 1) Tjänsteutlåtande Utökad 

serveringstid för restaurang Fusion Tapas Bar
 HL 2019/441-1 Serveringstillstånd vid restaurang Fusion 

Tapas Bar, Liljeholmstorget 3
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§ 10
Protokoll från pensionärsrådet 
HL 2019/3

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd har tagit del av 
pensionärsrådets synpunkter och lägger protokollet till 
handlingarna.

Handlingar i ärendet
 HL 2019/3-20 Protokoll från pensionärsrådets 16 oktober 

2019
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§ 11
Protokoll från rådet för funktionshinderfrågor 
HL 2019/4

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd har tagit del av rådet för 
funktionshindersfrågors synpunkter och lägger protokollet till 
handlingarna.

Handlingar i ärendet
 HL 2019/4-17 Protokoll från rådet för funktionshinderfrågor 

17 oktober 2019
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§ 12
Protokoll från förvaltningsgruppen 
HL 2019/5

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger protokollet till 
handlingarna.

Handlingar i ärendet
 HL 2019/5-18 (Signerad) Protokoll från förvaltningsgruppen 

15 oktober 2019
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§ 13
Minnesanteckningar från lokala BRÅ, Brottförebyggande 
rådet 
HL 2019/6

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger anmälan till 
handlingarna.

Handlingar i ärendet
 HL 2019/6-6 Minnesanteckningar från lokala 

brottsförebyggande rådet 2019-09-05
 HL 2019/6-6.1 Bilaga till minnesanteckningar lokala Lokala 

Brå 20190905
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§ 14
Anmälan av månadsrapport för september 2019 
HL 2019/9

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger anmälan av 
månadsrapporten för september 2019 till handlingarna.

Handlingar i ärendet
 HL 2019/9-11 Månadsrapport för september 2019
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§ 15
Anmälan av delegationsbeslut 
HL 2019/8

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger sammanställningen 
av delegationsbeslut till handlingarna.

Handlingar i ärendet
 HL 2019/8-19 Rapport över delegationsbeslut 2019-09-11 

till 2019-10-09
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§ 16
Anmälan av inkomna skrivelser till nämnden
Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger anmälan till 
handlingarna.

Sammanfattning 
Följande skrivelser anmäldes till stadsdelsnämnden.
 
Förslag att utöka gården vid förskolan Rosteriet
(rubricerat som medborgarförslag)
Inkom 19 september 2019, dnr HL 2019/452
Förvaltningens svar 25 september 2019 bilades.
 
Belysning på Fruängens bollplan
(rubricerat som medborgarförslag)
Inkom 24 september 2019, dnr HL 2019/461
Översänt till Idrottsförvaltningen.
 
Förslag om åtgärder enligt Naturskyddsföreningen
(rubricerat som medborgarförslag)
Inkom 24 september 2019, dnr HL 2019/464
Översänt till kommunstyrelsen.
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§ 17
Anmälan av rapporter, diarieförda ärenden samt 
balanslista 
HL 2019/473

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger anmälan till 
handlingarna.

Handlingar i ärendet
 HL 2019/473-1 A Anmälan av rapporter till nämnden
 HL 2019/473-2 B Rapport över diarieförda ärenden 2019-09-

11 till 2019-10-08
 HL 2019/473-3 C Balanslista över nämndärenden 2019
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§ 18
Nämndens och förvaltningens frågor 
 

Förslag att utöka gården vid förskolan Rosteriet
Förslag att utöka gården vid förskolan Rosteriet har anmälts med 
svar av förvaltningen, under inkomna skrivelser § 16. Nämnden 
anser att skrivelsen bör bereds som medborgarförslag. Dnr HL 
2019/452
 

Beslut
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd överlämnar 
medborgarförslaget till förvaltningens för beredning.
__________________________

 

Förvaltningens ekonomi
Henrik Åkerlund (SD) lade fram en skrivelse om förvaltningens 
ekonomi om kostnaderna inom individ- och familjeomsorgen. Dnr 
HL 2019/517
 

Beslut
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd överlämnar skrivelsen till 
förvaltningen för beredning.
__________________________
 
 

Seminarium om verksamhetsplan och budget
Förvaltningen bjuder in nämnden till seminarium om 
verksamhetsplan för 2020.
 

Beslut
Nämnden beslutar om dagarvode för ledamöter och ersättare som 
deltar vid seminariet om verksamhetsplan och budget 2020 den 12 
december kl. 11.30-16.00.
___________________________
 

Budgetinformation
Lars Wennberg informerade om finansborgarrådets förslag till 
budget 2020.
_______________________
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Diversity Index Awardi - mångfaldspris
Abit Dundar (L) uppmärksammar och gratulerar på nämndens 
vägnar utmärkelsen för Björn Häll Kellerman (V) som vinnare i 
Diversity Index Awardi i kategorin Funktionsnedsättning 2019.
___________________________
 

Verksamhetsbesök
Ann-Marie Strandberg (V) tackade förvaltningen för väl 
genomförda verksamhetsbesök.
__________________________

 

Stadsdelsdirektörens information

Gunilla Davidsson informerade om:
 

 Höstlovsaktiviteter som förvaltningen arrangerar vecka 44.
 Två förskoleinvigningar, förskolan Fiberpennar 18 oktober 

och förskolan Perrongen 25 oktober.
 Fruängsgårdens servicehus, hus A, kommer att stängas och 

genomgå en omfattande renovering och omstrukturering.
 Den 1 januari 2020 sker förändringar i 

stadsdelsförvaltningens organisation. Ny chef för 
avdelningen för ekonomi, samhällsplanering, lokal och park 
är Alex Baena. Ny chef för avdelningen för HR, IT och 
innovation är Mette Sundqvist. Även en stab närmast 
stadsdelsdirektören tillkommer.

 Staden byter it-leverantörer och Hägersten-Liljeholmens 
stadsdelsförvaltning kommer att få ny utrustning.

 
Påminnelse från kalendern
 

 Verksamhetsbesök på Västertorpsträffen (äldreomsorg) och 
Droppen/Bruket (social omsorg) och äldreomsorg 6 
november klockan 14-15.30.
 

 Information för stadsdelsnämnden om det systematiska 
arbetsmiljöarbetet den 28 november klockan 16.00-17.00.
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§ 19
Borttagen på grund av sekretess 
HL 2019/487
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§ 20
Borttagen på grund av sekretess 
HL 2019/488
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§ 21
Anmälan av sociala delegationens protokoll 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger protokollen till 
handlingarna.

Handlingar i ärendet
Anmäldes sociala delegationens protokoll från 17 och 22 oktober 
2019.
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